
PRI KMETU STANKU GERJOLU NA SMOLNIKU

Z devetih na
petinštirideset glav živine

Prišleki, ki se z Zaloga nad Polhovim Grad-
cem namenjajo proti Črnemu vrhu, ne morejo
mimo večje kmetije, ki ždi tik ob cesti v Pra-
protnem na Smolniku. Tu je posest kmeta
Stanka Gerjola, ki mu je uspelo iz te borne
hribovske zemlje iztisniti pravcati čudež: lah-
ko se pohvali s 45 glavami živine, kar je goto-
vo daleč največ na tem območju. Toda pot do

Stauko Gerjol: delaje
zdaj rsaj za tri

takšnega »grunta« je bila dolga in trda, kakor
so dolgi in neusmiljeni črnovrški klanci.

»Ko sem se leta 1955 priženil sem gor in
smo zgradili hlev, smo premogli vsega 9 glav
živine, se še spominja Stanko Gerjol, ki je
sicer doma s Setnika. »Potem pa je šlo počasi
naprej: 1978 leta, ko smo obnovili hlev, smo
imeli že 34 glav, letos ob ponovni razširitvi
hleva pa stno jih povišali na 45. Vseh stojišč pa
je zdaj dejansko še nekaj več - 51.«

V Praprotnem so se zdaj docela posvetili
kmetijstvu. Oba, sin Tone in njegova žena, sta
že pred kakimi osmimi leti pustila službo, tako
da so zdaj pri hiši za delo štirje pari rok. Pri
hiši sta tudi še nek fant in dekle, ki pa oba
hodita na delo v Ljubljano.

Razen živine, pri Gerjolu pndelajo tudi ne-
kaj koruze, ostalega pa le toliko, kolikor rabi-
jo za sproti. »Žita se ne lotimo preprosto zato,
ker nimamo na voljo dovolj strojev. Danes so
pač takšni časi, da se moraš usmeriti le na eno
stvar in to peljati naprej. Za živino pa imamo
vso potrebno tehniko. Manjka nam edinole
cisterna za gnojevko, kajti zdaj je v hlevu
precej več živine, kot je je bilo prej. Pri odku-
pu živine zdaj res nimamo kaj »jamrati«, Pla-
čujejo redno, v dvanajstih dneh. Tudi mleko je
zdaj bolje plačano. Premoremo tudi 22 hektar-
jev gozda, s katerim pa so žal še vedno težave.
Ta še zmerom nima prave cene. Ne pri lesu,
ne pri deskah. Vse kaže, da je lesa še vedno
preveč,« razmišlja gospodar Stanko Gerjol.

S pomočjo občinske zemljiške skupnosti so
v Praprotnem pridobili vsaj 6 hektarjev obde-
lovalne zemlje. Skupaj (s pašniki vred) je ime-
jo zdaj 22 hektarjev, če ne štejemo zraven še
4 hektarjev, ki so jih vzeli v najem. Toda za
zdaj o kakem še večjem številu živine ne raz-
mišljajo. Čemu neki, ko pa imajo že s to čez
glavo dela. BRANKO VRHOVEC


